
Iedereen begrijpt dat er regels zijn voor het goed 

functioneren van een samenleving. Sterker nog, de 

samenleving heeft die regels zelf opgesteld. Helaas 

houdt niet iedereen zich daaraan. Om dat af te dwingen 

hebben we een rechtssysteem. Een onlosmakelijk 

onderdeel van dat rechtssysteem is handhaving.

Volgens een artikel van Radio West telt Den Haag op 
papier tweehonderd handhavers. In de praktijk zijn dat 
er honderdvierendertig omdat er zesenzestig vacatures 
openstaan. Het zijn verontrustende cijfers. Op dit moment 
zijn er tussen de zes en zeven handhavers in een gebied van 
dat loopt van het centrum tot aan Madurodam en dat is erg 
weinig. Misschien helpt het dat de salarissen inmiddels zijn 
aangepast aan het landelijk niveau. Want in Den Haag werden 
handhavers lager ingeschaald dan bv. in Alphen aan den Rijn. 

In het centrum van Den Haag delen handhavers en 
politie hun kantoor. Dat betekent dat ze makkelijk samen 
kunnen werken en taken kunnen verdelen zonder dat daar 
ingewikkelde, tijdrovende procedures aan voorafgaan. 
Doordat de HHO (Handhavingsorganisatie van de gemeente 
Den Haag) de wat minder complexe taken weghaalt bij 
de politie, heeft die meer tijd voor bv. het voorkomen en 
opsporen van criminaliteit, het verrichten van onderzoek, 
het aanhouden van verdachten en daders en hen voor de 
rechter brengen.

Taken handhavers

Handhavers hebben een breed spectrum aan taken. Het 
handhaven van openbare orde en veiligheid is opgedeeld 
in verschillende handhavingsteams: hulpverlenen bij kleine 
incidenten. Mensen aanspreken op overlastgevend gedrag. 
Burgers vriendelijk te woord staan en informeren, ingrijpen, 

iemand staande houden, fouilleren of sancties uitdelen. Er 
is een toezichtteam van achtergelaten fietsen, een drank- 
en horecateam. Zelfs boswachters en COBI’s (controleurs 
binnenwateren en woonwagenzaken) vallen onder 
handhaving en niet te vergeten de parkeercontroleurs. 
Vrijwel elke handhaver is een boa (Buitengewoon 
opsporingsambtenaar).

Stel dat u weet van een hondenbezitter die er een gewoonte 
van maakt de uitwerpselen van zijn of haar hond niet op 
te ruimen. Dan meldt u dat door 14070 te bellen. Houden 
uw buren u uit uw slaap, loopt er iemand te bedelen, 
wordt er afval bijgeplaatst of, en dat is erg actueel op dit 
moment, scheuren er overdag of in de nacht auto’s door de 
Zoutmanstraat, meld het op 14070 of toets op internet, op 
de site van de gemeente Den Haag de knop meldingen in.

Handhavers hebben een aantal bevoegdheden, zoals 
bekeuringen uitdelen, mensen staande houden en hun 
identiteit controleren en/of aanhouden als ze verdacht 
worden van een strafbaar feit. Ergens binnenvallen en 
een bekeurinkje uitdelen is er niet bij. Het is ingewikkelder. 
Als bijvoorbeeld een ondernemer zich niet houdt aan 
geldende afspraken - de onder nemer moet te allen tijde 
zijn vergunningen op orde hebben - dan wordt er begonnen 
met te toetsen wat er op papier staat. Als blijkt dat de 
ondernemer in overtreding is, krijgt hij een waarschuwing 
en de gelegenheid zijn vergunning in orde te maken. Pas als 
deze daarna nog steeds niet in orde is, wordt er bekeurd. 
Van al die acties moeten rapportjes geschreven worden. 
Dat maakt dat de taak van de handhaver erg bewerkelijk is.

Acute problemen oplossen: biketeam

Uw buurvrouw heeft bedacht dat een dertigjarige boom in 
de straat te veel overlast 
bezorgt. Takken die 
naar beneden vallen 
of het is te donker in 
huis. Honden die hun 
behoefte er tegenaan 
doen en een zwerver 
die er ’s nachts onder 
ligt te slapen. Ze haat 
die boom, ze is het 
zat en ze wil de boom 
omzagen. Alles staat 
klaar om te beginnen. 
Buren gaan zich ermee 
bemoeien en het mondt 
uit in een vreselijke 
ruzie. Iets dat flink uit 
de hand kan lopen. In 

dit hypothetisch geval kan het biketeam snel ter plaatse 
zijn om de boel te kalmeren. Zij handelen meldingen die 
via social media worden gedaan snel af, zijn altijd met z’n 
tweeën en doordat ze op de fiets zijn, hebben ze geen last 
van files.

Handhaven autoverkeer Zoutmanstraat

Op de foto ziet u een medewerker van het handhavingsteam 
het autoverkeer in de Zoutmanstraat handhaven. Dweilen 
met de kraan open. Een halve dag bekeuringen uitdelen 
is voldoende voor het maandsalaris van een handhaver. 
Echter, zoals eerder gezegd, handhaving heeft onvoldoende 
medewerkers. Daarbij zou het helpen als medewerkers 
van lokale overheidsdiensten, zoals bijvoorbeeld de 
milieudienst, zich houden aan het inrijverbod in de 
Zoutmanstraat. Totdat handhaving weer op volle sterkte is 
zou dat de werkdruk al een klein beetje verminderen.
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Wijkagenda
Werkgroep Leefbaarheid en Verkeer 

Maandag 2 oktober / 19.30 uur Heldenhoek

Bestuur Bewonersorganisatie Zeeheldenkwartier 
Woensdag 11 oktober / 19.30 uur Heldenhoek

Jaarvergadering Bewonersorganisatie
Dinsdag 14 november / 19.30 uur Heldenhoek

De hele wijk is welkom!

Handhaving TEKST EN FOTO WYBE VAN DE KUINDER

VERNIEUWING GAS- EN WATERLEIDINGEN
Bewoners van het Zeeheldenkwartier en specifiek 
de volgende straten: Van Kinsbergenstraat, van 
Brakelstraat, Tasmanstraat, van Diemenstraat, Prins 
Hendrikstraat, van Speijkstraat, Laan van Meerdervoort, 
Roggeveenstraat en de Witte de Withstraat.

LET OP
Vanaf 2 oktober wordt er in uw straat gewerkt aan 
gas- en waterleidingen. De werkzaamheden worden 
gefaseerd uitgevoerd. Overigens meestal op de stoepen 
en in de parkeervakken. Op 2 oktober wordt begonnen 
in de Witte de Withstraat aan de kant van de Waldeck 
Pyrmontkade. Uw huis/winkel blijft bereikbaar.

Dunea, de aannemer (Baas) en het Zeeheldennieuws 
houden u via brieven, de BouwApp en via onze website 
zeeheldennieuws.nl op de hoogte. Bij vragen: bel de 

omgevingsmanager van Dunea: Bobby Groenewoud: 

06 15486478
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Colofon
REDACTIEADRES ZEEHELDENNIEUWS
ELANDSTRAAT 88 A
2513 GV  DEN HAAG
070-3560410
ZEEHELDENNIEUWS.NL
INFO@ZEEHELDENNIEUWS.NL

HOOFDREDACTEUR
LAURENS SCHRIJNEN 

REDACTIE
PETER BAKENS / REINOUT BARTH / ANOUK BOUTEN /  
ELLES DE BRUIN / DWIGHT J. / EVA VAN EKDOM /  
GIJS VAN GINNEKEN / ELS KRUIK / 
WYBE VAN DE KUINDER / ESTHER TE LINDERT / 
RENÉ MORS / MASCHA WESTGEEST

CORRECTIES EN VERTALING
CINDY HOCK 
SOPHIE WELSING

ILLUSTRATIES
SILVIA BRUZZONE
ALEXANDER FRANKEN

FOTOGRAFIE
ANOUK BOUTEN
WYBE VAN DE KUINDER
 
OPMAAK
MANDY BRONSGEEST (ORANJEBRUIN.NL)

SECRETARIAAT 
TON WILDSCHUT

DRUK HEMU GRAFISCHE DIENSTVERLENING
OPLAGE 7.000

BEZORGING
RASHID

BESTUUR BEWONERSORGANISATIE 
ZEEHELDENKWARTIER
AAD VAN PELT, VOORZITTER
LAURENS SCHRIJNEN, SECRETARIS
LIA BELILOS, PENNINGMEESTER
WYBE VAN DE KUINDER, BESTUURSLID
GUINEVERE MOERMAN, BESTUURSLID

ADVERTEREN IN DEZE KRANT? 
Stuur een bericht naar 
info@zeeheldennieuws.nl

VOLGENDE UITGAVE 5/6 NOVEMBER 2023
KOPIJ DEADLINE 12 OKTOBER 2023

VOLG HET ZEEHELDENNIEUWS OP  
ONZE SOCIAL MEDIA:

 /zeeheldennieuws

 @zeeheldennieuws
 @zeeheldennieuws

EN DE BEWONERSORGANISATIE:

 @bozeehelden

De redactie aanvaardt geen aansprakelijkheid voor 

eventuele onjuistheden en behoudt zich het recht voor om 

ingezonden kopij in te korten of niet te plaatsen.

TELEFOONNUMMERS
BEWONERSORGANISATIE  070 356 0410

POLITIEBUREAU JAN HENDRIKSTRAAT

/WIJKAGENT 0900 8844 

MELD MISDAAD ANONIEM 0800 7000

HANDHAVING/INSPECTIE 14070

STADSBEHEER 14070

GROF VUIL / OP AFSPRAAK 070 366 0808

BUURTBEHEER BBOZ 070 361 5990 

SOCIALE RAADSLIEDEN 070 353 7500 

HAAGSE WETSWINKEL 070 353 7844 

JURIDISCH LOKET 0900 8020

MAATSCHAPPELIJK WERK 070 205 2000

STEUNPUNT HUISELIJK GEWELD 070 346 97 17

MELDPUNT BEZORGD DEN HAAG 070 353 7291

SERVICEPUNTEN XL MAATSCHAPPELIJK WERK:  

(o.a. aanmelden voedselbank)

WIJKCENTRUM JULIANAKERK  070 2052290

ACHTER DE VOORDEUR GGZ (PARNASSIA):

MAYBRITT DE GRAAFF  06 5387 7425

BEREND KROFT  06 2221 5040

OUDERENWERK ZEEHELDENKWARTIER: 

MARJOLIJNE VAN ZUIJLEN 06 8168 8701

DE HELDENHOEK 070 2052279 

MAALTIJDEN HELDENHOEK 070 205 2270

WIJKBUS STAP-IN 070 352 0416 

(op werkdagen van 09.00 – 10.00 uur)

BURENHULP  070 205 26 00

BEGELEIDEN & RIJDEN  070 205 27 00

ILLUSTRATIE SILVIA BRUZZONE

Vanuit de voorzitter
Beste buurtgenoten, 

De zomervakantie is alweer voorbij voor zowel de volwassenen 
als de kinderen en eenieder van ons gaat weer aan de slag! Ook 
voor ons bestuursleden geldt dat, want we zijn weer gestart met 
ons werk voor de wijk.

Voordat ik verder ga wil ik jullie eerst laten weten, dat ik, Aad 
van Pelt, vanaf september de voorzittersrol van Guinevere 
Moerman heb overgenomen. Ik ben één jaar met pensioen en 
heb hiervoor als hulpverlener gewerkt. Hulpverlenen aan en 
begeleiden van jongeren, jongvolwassen en volwassen, liep als 
een rode draad door mijn loopbaan heen.

Ik zal vanuit mijn achtergrond ook alert zijn op het welzijn van 
mijn wijkgenoten. We hebben de afgelopen periode zowel in 
ons bestuur als in het beraad met de gemeente Den Haag de 
nadruk gelegd op het gebruik van de publieke ruimte. We weten 
al geruime tijd dat er een tekort is aan publieke ruimte voor 
zowel volwassenen als voor kinderen. Vooral voor de kinderen 
uit de wijk is er onvoldoende speelruimte. De schaarse 
speelruimte die er is op de paar prachtige pleinen in onze wijk 
wordt ook deels bezet door horeca, waardoor kinderen nog 
minder plek overhouden. Daarnaast is er in de publieke ruimte 
regelmatig overlast van fietsers en scooters die over de pleinen 
heenrijden.

Als het gaat om het welzijn in onze wijk, hebben we ook nog 
steeds te maken met de nodige overlast van coffeeshops in het 
woongebied van onze wijk. De gemeente heeft beloofd meer te 
gaan handhaven, maar doet ook een beroep op de wijkbewoners 
om overlast te melden. Die meldingen mogen overigens ook 
anoniem gedaan worden. 

De werkzaamheden in de wijk vorderen gestaag en het resultaat 
is de moeite waard. Ik merk zelf als fietser dat de toename van 
fietspaden ervoor zorgt dat het fietsen in de wijk veiliger is 
geworden.

Tot slot wil ik nog benadrukken dat bewoners van onze wijk 
contact kunnen opnemen met ons als bestuur. Maak gebruik van 
ons als bestuur want we zijn er voor jullie! 

Vriendelijk groet van Aad van Pelt
voorzitter Bewonersorganisatie Zeeheldenkwartier

“This illustration represents the transition from summer to fall, a season that really fits our city”

OPROEP
Wie schrijft dit jaar een    
  kerstverhaal voor de 
midden pagina van ons 
kerstnummer? Deadline is 
16 november. Maximaal 
1000 woorden.

Vragen en aanmelden: 
info@zeeheldennieuws.nl

FOTOWEDSTRIJD
Wat was je leukste foto van je vakantie of van de wijk  
of van jezelf? Stuur deze VÓÓR 1 november naar 
secretariaat@zeeheldenkwartier.nl. De drie mooiste 
foto's zullen wij uitvergroten en lijsten we voor je in. 
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Het Zeeheldenkwartier heeft een nieuwe wijkagent: Barry Blonk (40). Door het vertrek van 
Marjoleine den Hartigh was er een vacature ontstaan en met de komst van Barry is het team 
wijkagenten nu weer compleet.

Barry is geboren in Den Haag en heeft heel zijn leven in deze contreien gewoond en gewerkt. Zijn sport en 
passie is altijd voetbal geweest. Nog altijd is hij vaak op de velden te vinden. Barry is een buitenmens en 
hij gruwde van het idee om zijn brood te verdienen achter een beeldscherm op een duf kantoor. Bij de 
politie werken is dan een goede mogelijkheid. Na een strenge selectieprocedure werd hij aangenomen en 
kon hij met de opleiding beginnen. Een jaar theorie gevolgd door een half jaar stage op het bureau 
Zuiderpark. Na het succesvol afleggen van het examen kon Barry als 18-jarige aan de slag. Als beginnend 
agent kun je een voorkeur uitspreken voor het bureau waar je graag wil werken. Barry koos voor het 
bureau Jan Hendrikstraat omdat dat een druk bureau is dat verschillende typen wijk bedient en waar dus 
van alles gebeurt.

Alle soorten politiewerk heeft Barry in de jaren daarna gedaan: surveillancedienst, motorbrigade, mobiele 
eenheid, recherche. Aan alle aspecten van het politiewerk heeft hij geproefd. Maar ze hadden allemaal wat 
eenzijdigs. Toen er in 2020 een functie vrijkwam voor wijkagent in Kortenbosch heeft hij daarop 
gesolliciteerd en is in die functie benoemd. Het werk van een wijkagent is veel afwisselender dan dat van 
andere politiemensen. Alle aspecten van het politiewerk komen in die functie bij elkaar, maar daarnaast is 
de focus vooral gericht op hulpverlening en op het voorkomen van situaties waar de politie handhavend 
moet optreden. Een van de manieren om dat te realiseren is om op scholen voorlichting te geven. De Peter 
Faber stichting heeft samen met politie en Openbaar Ministerie een programma ontwikkeld waarin 
leerlingen (11-12 jaar) gewezen wordt op de gevolgen van de keuzes die ze maken. Het maken van verkéérde 
keuzes leidt meestal tot akelige gevolgen voor henzelf, voor slachtoffers en voor de familie. Barry heeft bij 
de stichting een opleiding gevolgd en geeft die lessen nu op scholen in de wijk. Hij laat de kinderen zien 
wat de gevolgen zijn van gedrag zoals pikken, pesten (live en op social media) en geweld.
De hulpverlening bestaat er vaak uit dat wijkbewoners met specifieke problemen die zelf de weg naar 
hulpverleningsorganisaties niet kunnen vinden, in contact worden gebracht met de instanties en 
organisaties die hulp kunnen bieden.

Toen er begin dit jaar een vacature voor wijkagent vrijkwam in het Zeeheldenkwartier heeft Barry daar 
onmiddellijk op gesolliciteerd. Het Zeeheldenkwartier is in zijn ogen namelijk een van de leukste, zo niet 
dé leukste wijk van Den Haag. En tot op heden is hem dat nog niet tegengevallen.

EVEN VOORSTELLEN:
BARRY BLONK, ONZE NIEUWE WIJKAGENT
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ENFORCEMENT
Everyone understands that there are rules for the 

proper functioning of society. Indeed, society has 

made those rules itself. Unfortunately, not everyone 

abides by them. To ensure that they do, we have a legal 

system. An inseparable part of that legal system is 

enforcement.

According to an article by Radio West, on paper The 
Hague has two hundred enforcement officers. In practice, 
there are one hundred and thirty-four because there are 
sixty-six vacancies. The figures are alarming. Currently, 
there are between six and seven enforcement officers in 
an area that runs from the city centre to Madurodam and 
that is very few. Perhaps it helps that salaries have now 
been adjusted to the national level. Because in The Hague, 
enforcement officers were classified lower than, say, in 
Alphen aan den Rijn. 

In the city centre of The Hague, enforcement officers 
and police officers share offices. This means that they 
can easily work together and share tasks without any 

complicated, time-consuming procedures. Because the 
HHO (Enforcement Organisation of the Municipality of The 
Hague) takes the less complex tasks away from the police, 
they have more time for, among other things, preventing 
and detecting crime, conducting investigations, arresting 
suspects, and bringing perpetrators to justice.

Tasks of enforcement officers

Enforcement officers have a broad spectrum of tasks. 
Maintaining public order and safety is divided into different 
enforcement teams: rendering assistance in minor 
incidents. Addressing people about nuisance conduct. 
Addressing and informing citizens in a friendly manner, 
intervening, stopping someone, searching or handing out 
sanctions. There is a surveillance team for abandoned 
bikes, a drinking and hospitality team. Even forest rangers 
and “COBIs” (inspectors of inland waterways and caravan 
affairs) fall under enforcement, not to mention parking 
inspectors. Almost every enforcement officer is a “boa” 
(special investigating officer).

Suppose you know of a dog owner who makes a habit of 
not cleaning up their dog's waste. Then report it by calling 
14070. Are your neighbours keeping you from sleeping, is 
someone panhandling, is rubbish being added or, and this 
is very topical at the moment, are cars tearing through 
the Zoutmanstraat during the day or at night, report it to 
14070 or on the internet, on the site of the municipality of 
The Hague, just click the notification button.

Enforcement officers have a number of powers, such as 
handing out fines, stopping people and checking their 
identity and/or arresting them if they are suspected of an 
offence. Barging in somewhere and handing out a fine is 
not one of them. It is more complicated. If, for instance, 

an entrepreneur does not comply with applicable 
arrangements - the entrepreneur must have their permits 
in order at all times - they start by checking what is written 
in black and white. If the entrepreneur is found to be in 
breach, they are given a warning and the opportunity to 
put their permit in order. Only if it is still not in order will 
a fine be issued. Reports need to be written of all these 
actions. This makes the enforcement officer’s job very 
laborious.

Solving acute issues: bike team

Your neighbour has come up with the idea that a 30-year-
old tree in the street is too much of a nuisance. Branches 
falling down and too dark in the house. Dogs doing their 
business at it and a vagrant sleeping under it at night. She 
hates that tree, she is fed up and she wants to cut it down. 
Everything is ready to start. Neighbours get involved and 
it culminates in a terrible argument. Something that can 
spiral significantly out of control. In this hypothetical case, 
the bike team can be on the scene quickly to calm things 
down. They handle notifications made via social media 
quickly, there are always two of them and because they 
are on bikes, they are not affected by traffic jams.

Enforcement car traffic Zoutmanstraat

The picture shows a member of the enforcement team 
enforcing car traffic at the Zoutmanstraat. A waste of 
time, basically. Half a day of handing out fines is enough 
for an enforcement officer’s monthly salary. However, as 
mentioned earlier, enforcement has insufficient staff. In 
this regard, it would help if employees of local government 
departments, such as the environment department, 
comply with the entry ban at the Zoutmanstraat. Until 
enforcement is back to full strength, that would already 
reduce the workload a little bit.

TEXT AND PHOTO WYBE VAN DE KUINDER TRANSLATION CINDY HOCK

TEKST RENÉ MORS
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STRAATVERHALEN
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Verhalen liggen voor het oprapen, op 
straat, om de hoek of aan je voeten. 
In ‘Straatverhalen’ telkens een korte 

vertelling over een plek of gebeurtenis  
in het Zeeheldenkwartier.

PABLO
Op een van die dagen dat ik mijn fototoestel meezeul, kom ik op het Elandplein bij de Elandkerk dit hondje 
tegen. Pablo is de naam. Het is een Franse Buldog. Pablo is populair. Iedereen wil hem wel uitlaten. 
Vandaag wordt hij begeleid door een aardige dame die niet in beeld wil. Het is een schat van een dame die 
liefdevol over Pablo en zijn baasje praat. De eigenaresse van Pablo heeft een fors bedrag betaald voor een 
operatie aan zijn luchtwegen omdat deze hondjes zo doorgefokt worden dat ze nauwelijks meer normaal 
kunnen ademen en in ‘het dagelijks gebruik’ niet anders kunnen dan piepen en snuiven. Nu, na de operatie 
gebeurt dat niet meer. Pablo is in ieder geval erg vrolijk en nieuwsgierig en laat zich graag knuffelen.
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IN-ZICHT/doorkijkjes
HET ZEEHELDENKWARTIER IS GEWOON BIJZONDER EN TEGELIJK BIJZONDER GEWOON!

TEKST ESTHER TE LINDERT FOTO WYBE VAN DE KUINDER

buren
Uittenbosch Interior 
Freestylen, dat doet Max Uittenbosch het liefst. 
Vroeger op zijn skateboard, nu als meubelmaker in 
zijn winkel en werkplaats Uittenbosch Interior.

Een kleine affiche hing er op het raam. De verhuurder 
van het pand aan de Zoutmanstraat zocht een jonge 
huurder die er een ambacht wilde uitoefenen. Max was 
op zoek naar een sfeervolle werkplaats in de stad. Het 
contract was snel getekend. 

Nu ontvangt Max in zijn winkel klanten aan een 
berkenhouten tafel – ’een probeersel’. Daar ontstaan 
gesprekken, schetsen en interieurideeën. Alles is 
mogelijk: van keukenlades tot boekenkasten, van 
berkenfineer tot eikenhout. Max: “Met plaatmateriaal 
kan je heel groot, heel veel, heel snel bouwen.” Maar 
massief hout heeft zijn voorkeur. “Ik werk altijd met 
Nederlands hout van Staatsbosbeer zodat ik weet dat 
het verantwoorde kap is.”

In de winkel annex showroom staan kasten vol 
materiaal. Een meubel van eikenhout prijkt tegen de 
achterwand en foto’s van interieurs sieren de muur. 
Daarachter, in de werkplaats, klinkt het geluid van een 
schuurmachine. Een stagiair van het Hout- en 
Meubileringscollege in Rotterdam, zo vertelt Max. 

Aan dat college studeerde hij zelf ook. Een docent op de 
middelbare school tipte hem. Max: “Ik was meteen 
verkocht toen ik al die machines daar zag staan. Ik 

dacht: zo kan ik nóg leukere dingen 
maken.” Want leuke dingen maakte 
hij al; vanaf zijn tiende zaagde hij 
plankjes voor zijn eigen skateboard. 
Vanaf zijn veertiende kluste hij bij 
een aannemer als timmerman.  

Zijn eerste grote opdracht na 
afronding van het HMC was de 
inbouw van een stalen sloep. “Ik 
kreeg een pinpas van een rekening 
met 50.000 euro. Ik was 21 en ik 
dacht: het geluk kan niet op, het 
geld kan niet op. Ik ga iets heel 
moois maken en dan hou ik nóg 
geld over.”

Iets moois werd het zeker, maar geld hield hij niet over. 
Het project ging hem boven de pet. Wat hij ervan leerde? 
“Ik ben er heel erg goed in om mezelf te overtroeven. 
Voorheen nam ik iets aan en bedacht ik pas daarna hoe 
het moest. Inmiddels heb ik meer rust en zoek ik éérst 
alles uit.”

Bij een surfboardbouwer en een tenderbouwer deed hij 
ervaring op met epoxy en het maken van mallen. 
Anderhalf jaar geleden begon hij voor zichzelf. “Veel 
afwisseling, problemen oplossen, daar hou ik van,” 
vertelt Max. En hij heeft graag de vrije hand. “Voor 
klanten doe ik alles mét tekening, voor mezelf doe ik 
alles zónder tekening.” 

Soms huurt hij voor een klus zzp-ers in. Max: “Ik werk 
alleen met vrienden. Ik ken ze, ik vertrouw ze.” En dan 

staan ze gerust tot een uur of drie ‘s nachts in de 
werkplaats. Grote werkmachines ontbreken daar 
overigens; van een kunstenaar bij wie hij stage liep, 
leerde hij om alles voor elkaar te krijgen met 
handgereedschap. “Even snel, even efficiënt.” 

Uitbreiden is geen ambitie. Meer personeel draait er 
meestal op uit dat je uiteindelijk vooral aan het 
managen bent. “En na een week achter de laptop 
gaan mijn handen trillen.” Liever staat hij tussen 
zaagsel en spaanders. Met zijn vrienden. Bouwen en 
borrelen tot diep in de nacht. 

Uittenbosch Interior
Zoutmanstraat 12A (op afspraak)
 info@uittenbosch-interior.nl

Mijn partner heeft een mooi huisje in het buitenland. Het heeft een veranda 

met een schitterend uitzicht. Beiden hadden we veel vrije dagen omdat we 

jaren niet echt met vakantie waren geweest. Het huisje ligt in de Ardennen en 

je bent er zo. Het plan was om vandaar kleine tochtjes te ondernemen en pas 

na drie maanden terug te gaan naar het Zeeheldenkwartier. Net genoeg tijd 

voor de gemeente en aannemers om de losse eindjes van Tram 16 op te lossen 

dachten we. Dat viel niet tegen. Alleen bij het stukje Zoutmanstraat tussen het 

Prins Hendrikplein en de Elandstraat is het nog niet helemaal gelukt. Van al 

de perkjes is er slechts één beplant met dophei. Daar staan ook paaltjes van 

verschillende lengte in. Geen idee wat daarvan de functie is. Misschien is het 

een proef? 

schrijnend
Verder zagen we dat de gerenoveerde flat nog niet klaar is 

en de parkeerplaatsen daarvoor nog steeds niet gerealiseerd 

zijn. Toch een tegenvaller. Wat opvalt is dat lang niet iedereen 

de niet-inrijden-borden serieus neemt. Maar dat is natuurlijk 

makkelijk op te lossen door daar enkele dagen een agent die 

bekeuringen uitdeelt neer te zetten. In tegenstelling tot wat 

sommige mensen beweren, vinden wij beiden dat de trams 

weliswaar een ander geluid maken maar niet per se harder 

piepen en knarsen dan de vorige trams. Wij zijn blij dat de 

tram weer terug is. 

Het plein Vondelstraat/Zoutmanstraat/Elandstraat bewaar ik 

voor de ‘Schrijnend’ in Zeeheldennieuws nummer 6.

Dwight J.
FOTO WYBE VAN DE KUINDER
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KunstagendaKunstagenda
Museumnacht Den Haag
7 oktober 2023
Je kunt met één ticket meer dan 35 instel lingen 
bezoeken. Een avond vol kunst en cultuur én toffe 
activiteiten: workshops, rondleidingen, optredens en nog 
veel meer.
museumnachtdenhaag.nl

De Betovering
Internationaal kunstfestival voor de jeugd
Tijdens de herfstvakantie van vrijdag 13 t/m zaterdag 21 
oktober 2023 zal Den Haag wederom in het teken staan 
van festival De Betovering, internationaal kunstfestival 
voor de jeugd. Kinderen tot en met 12 jaar kunnen zich 
negen dagen lang onderdompelen in theater- en 
dansvoorstellingen, films, muziek, workshops en 
straattheater.
debetovering.nl 

Beeld en Geluid 
De Super Smartphone Goochelshow
22 oktober
Zeestraat 82 
denhaag.beeldengeluid.nl 

Galerie Helder
Expositie: Intuitive Abstraction, El Último Islote. Met veel 
plezier openen we het nieuwe kunstseizoen met een 
dubbele expositie van alleen vrouwelijke kunstenaars. 
Vier ervan presenteren hun abstracte schilderijen.
Tasmanstraat 188
Galeriehelder.nl

NEST
Tenstoonstelling: Cycle, Portal, Path
13 oktober – 7 januari 2024
De Constant Rebecqueplein 20b
Nestruimte.nl

Panorama Mesdag
Ulrike Heydenreich
1 april t/m 19 november 2023
Zeestraat 65
Panorama-mesdag.nl

Galerie Ramakers
Tentoonstelling: Duo Show  
met Ton van Kints, Cor van Dijk
3 september t/m 22 oktober 2023
 Toussaintkade 51
Galerieramakers.nl

Het Zeeheldentheater

Briza speelt: de kracht van Sapali (en andere verhalen  

uit de slavernij) 8+ jaar vrijheid, blijheid! Iedereen gelijk 

6+ jaar (verschillende data in oktober)

Zeeheldentheater.nl

Theater Merlijn

KEES

21 oktober 2023, om 14.00 en 16.00 uur

Bilderdijkstraat 35

Rabarbet.net

Quartair

Bezoek de website voor de meest  actuele informatie 

over exposities

Toussaintkade 55

Quartair.nl 
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DE KUNST VAN HET 
STOELENMATTEN:
TINY MULDER

De rubriek Creatief Kwartier portretteert bewoners  
van het Zeeheldenkwartier met creatieve beroepen.

Jarenlang maakte Tiny Mulder als corrector van 
deze wijkkrant korte metten met tikfouten en 
spellingschuivers. Met diezelfde precisie werkte ze 
daarnaast zo’n 25 jaar als stoelenmatter. Inmiddels 
is ze – noodgedwongen – gestopt met dit oude 
ambacht.

“Het is een puinhoop hier,” zegt Tiny Mulder. Ze spreidt 
haar armen in de loods aan de Assendelftstraat waar ze 
sinds 1980 haar werk als stoelenmatter uitvoerde. De 
werkbank ligt vol met paperassen, flessen waterbeits en 
gereedschap. De telefoon rinkelt bijna onophoudelijk, 
gaatjes in de agenda zijn gauw gevuld.

In de hoeken staan nog wat biezen en riet, maar verder 
oogt de ruimte groot, grijs en leeg. Binnenkort zet haar 
verhuurder het pand in de verkoop. In de weken voor 
sluiting legt Tiny de hand aan de laatste stoelen.

Zo’n 25 jaar geleden rolde ze het vak in, zo vertelt Tiny 
tussen de bedrijven door. Ze leerde een stoelenmatter 
kennen die haar de fijne kneepjes van het vak bijbracht. 
Ze herstelde talloze zittingen met biezen, riet of rotan. 
“Aanvankelijk deed ik het erbij, naast mijn werk als 
vertaler Engels en corrector.” 

Uiteenlopende klanten kon ze tot haar kring rekenen, 
van kasteel tot Koninklijk Huis, en van particulieren tot 
overheidsinstellingen. Van alle meubels die ze onder 
handen heeft genomen, matte ze het liefst de Thonet-
stoelen, zo vertelt ze. “Hij is zo belangrijk geweest.” Als 
pionier ontdekte de Duits-Oostenrijkse meubelmaker 
Michael Thonet een nieuwe methode voor het buigen 
van hout; hij kookte latjes in lijm tot ze buigbaar werden. 
Nog altijd staan de klassieke Thonet-stoelen voor design 
en comfort.

Wie een tijdje over haar schouder meekijkt, ziet hoe 
arbeidsintensief dit oude ambacht is. Voor haar staat een 
stoel waarvan de zitting opnieuw moet worden 
gevlochten. In een bak met water wordt het riet een paar 
uur geweekt. Eenmaal soepel – “gewoon op gevoel” – 
pakt ze er een streng uit en haalt die door de gaatjes in 
het houten frame. Draad voor draad, knoop voor knoop. 
Horizontaal, verticaal, diagonaal. Met één zitting is ze 
uren bezig. 

Het nieuws dat ze het pand moest verlaten kwam snel en 
onverwacht, maar ze heeft er vrede mee dat ze moet 
stoppen. “Vooral het biezen werd me te veel. Dat is echt 
zwaar werk, hoor,” zegt Tiny. “Je moet er constant voor 
zorgen dat de biezen stevig vast zitten. Dat getrek vraagt 
wel wat van je handen.”

Dan stapt een van haar vaste klanten binnen om zijn 
stoelen op te halen. Een uitgebreid afscheid volgt. Hij 
vertrekt, in beide handen een stoel. Tiny: “Het is heel 
raar dat je klanten ineens niet meer gaat zien.” Ze draait 
zich om, pakt riet. En dan gaat de telefoon weer.

TINY WERKEND AAN EEN STOEL

TEKST ESTHER TE LINDERT
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KUNSTENAAR FRANK FISCHER

Het was een hele markante straathoek: eind Hugo de Grootstraat kruising 
Trompstraat: de (uitvaart)onderneming van de firma J. Henning. In december 
1885 startte de heer Henning daar een stalhouderij. Henning verhuurde rouw- en 
trouwkoetsen en had zo’n 30 paarden. Rond de eeuwwisseling kwamen de eerste 
auto’s in Nederland. Hier waren de broers Henning erg enthousiast over, maar de 
vrouw van Cornelis dacht hier anders over. Zij begon begin jaren ‘30 met haar 
specialisatie in de uitvaartverzorging. De broers namen de vrijheid voor de 
verandering van koets naar auto en “Tante Bep” richtte zich volledig op haar 
vooruitstrevende begrafenisonderneming.

Met welke kleur wordt het uitvaartwezen vaak geassocieerd? Inderdaad: zwart, de kleur 
van de rouw. Lijnrecht tegenover zwart straalt de uitbundige kleurenpallet van de 
kunstwerken van Frank Fischer, de gloednieuwe eigenaar van dit pand in de Hugo de 
Grootstraat. Bij binnenkomst in zijn atelier schitteren de kleuren je tegemoet: een hoge 
en brede wand van 513 gebruikte verfblikken, een vrolijk stemmend welkomsttafereel. 
De geur van de voormalige paardenstalling, daarna die van benzine, poetsmiddelen en 
olielucht van de garage met statige rouwauto’s, lijkt vervangen door die onmiskenbare 
geur van een pas opgeleverde schilderklus. Lijkt, want Frank werkt sinds enige tijd 
alleen nog maar met ‘gezonde’, nagenoeg reukloze verf, die hij betrekt van de bekende 
Haagse firma van Laar. Bij mijn bezoek aan het reusachtige atelier word ik ook getroffen 
door de gedachte dat hier stoffelijke overschotten opgebaard lagen. Frank vertelt dat 
deze ruimte nog gesmudged is. D.m.v. de rook van speciale gedroogde kruiden wordt een 
ruimte energetisch gezuiverd. Op de muur liet Frank een engeltje achter, als symbool 
voor het respectvolle afscheid van de geschiedenis van dit mortuarium.

De kunstenaar Frank Fischer (1974) is geboren in Zwitserland, bij Zurich. In 1996 verhuist 
hij naar Londen waar hij de kunstacademie voltooit. Zo’n vijf jaar woont en werkt hij nu 
in Den Haag, sinds dit jaar dus in ons Zeeheldenkwartier. Hij maakt ultra-glossy lineaire 
kunstwerken op een aluminium ondergrond. Dit zijn digitale vertalingen van originele 
meesterwerken van ’s werelds grootste meesters. Het beeld dat hij van het meesterwerk 
gebruikt, wordt in de computer geminimaliseerd naar lijn en kleur. Wat overblijft, is een 

soort barcode waarin alleen de kleur van het meesterwerk herkenbaar is. Frank gebruikt 
deze barcode om zijn eigen kunstwerken te creëren door glossy verf te laten druppelen, 
lijn na lijn en kleur na kleur. Dit is een ongelofelijk precisie- en tijdrovend proces. 
Helemaal aangezien de druppels aan de onder- en bovenkant veel tijd nodig hebben om 
te drogen. Eenmaal gedroogd, hebben deze uiteinden veel weg van stalactieten in kleur. 
Op deze manier ontdekt Frank de ‘palet’ van een schilder, leert hem of haar steeds beter 
kennen. Op zijn website kan de geïnteresseerde lezer iets van dit proces zien: frankfischer.
co.uk. Dat we met een bijzonder procedé te maken hebben (Frank noemt het ‘process 
painting’) blijkt o.a. uit de wijze waarop hij zijn verf prepareert; afgekeken van de verf 
die gebruikt wordt voor de raceauto’s van de Formule 1: d.m.v. een vacuümpomp wordt 
de lucht uit de verf geperst, waardoor deze extra krachtig is. Frank noemt zichzelf een 
Lucky man, hij is ook heel blij in het door hem zo bewonderde Zeeheldenkwartier zijn 
plek gevonden te hebben. Zijn werk is o.a. te zien en te koop in Galerie Project 2.0 aan 
het Noordeinde 57 (met dank aan hen voor het beschikbaar stellen van een aantal 
foto’s!). 

TEKST EN FOTO'S PETER BAKENSDe rubriek Creatief Kwartier portretteert bewoners  
van het Zeeheldenkwartier met creatieve beroepen.
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niko
De Rijzende Zon aan de 
Haagse singel

Niko is een Japans restaurant. Het zit aan het stukje 
Veenkade tussen de Bilderdijkstraat en de 
Toussaintkade, waar in de afgelopen tijd alle horeca 
is vervangen. De naam is ontleend aan de kat van de 
chef-kok. Niko zit in het pand waar vroeger ijssalon 
Riva zat en dat er als gevolg van de coronacrisis mee 
was opgehouden. Het is een restaurant dat anders is 
dan de meeste Japanse restaurants in de stad. Niko 
wordt namelijk gerund door een ras-Hagenees, 
terwijl er Japanse koks in de keuken staan. 

Erwin Unger, een van de eigenaren, is een ondernemer 
pur sang. Het aantal ondernemingen dat hij heeft 
gehad is niet meer op de vingers van twee handen te 
tellen. Hij heeft voor grote merken evenementen 
georganiseerd, feestgelegenheden en dancings 
uitgebaat, een DJ boekingbureau gehad en ga zo 
maar door. Hij is de horeca ingerold onder andere met 
strandtent Naturel, Club Silly en club Hoop. 

En op een goede dag, 
tijdens het uitlaten van 
zijn hond, leerde Erwin 
de Japanse chef-kok Jun 
Yoshizaki kennen. Na 
enige tijd besloten ze 
samen een Japans 
restaurant te beginnen. 
Erwin en zijn zoon aan 
de voorkant, Jun en zijn 
vrouw Nanae in de 
keuken. Niet een Japans 
restaurant waar er al 
zoveel van zijn. Nee, 
Niko legt zich toe op wat 
Japanners gewoonlijk 
thuis eten en op nieuwe 
recepten die geïnspi-
reerd zijn door de 
keukens van andere 
landen, zoals 
bijvoorbeeld een Japanse caprese. Bij Niko dus geen 
sushi of teppanyaki. Op de kaart staan veel 
verschillende gerechten en gerechtjes. Ook 
vegetariërs kunnen er terecht. Voor elk wat wils en 
tegen alleszins redelijke prijzen.

Voor de Japanse koks was het wel wennen in 
Nederland. In Japan waren zij er aan gewend dat 
alles wat nodig was om een restaurant te laten 
draaien er was op het moment dat je begon. In 
Nederland is dat soms niet het geval en moet er 
geïmproviseerd worden. Dat leidt vaak tot 
verrassende nieuwe gerechten. 

Niko heeft binnen plaats voor zo’n 40 personen. 
Maar daarnaast hebben ze in de singel een boot 
liggen waar je bij mooi weer ook nog kunt zitten. 
Daar is het goed toeven nu de geluidsoverlast van de 
werkzaamheden aan de tramrails eindelijk achter 
de rug is.

Niko
Veenkade 5
 070 214 43 07
 nikodenhaag.nl

Geopend:
Zondag t/m woensdag van 11.00 tot 00.00 uur.
Donderdag t/m zaterdag van 11.00 tot 01.00 uur.

TEKST RENÉ MORS FOTO WYBE VAN DE KUINDER

(Op uw) Gezondheid!
aflevering 4: Casemanagement Dementie

TEKST EN FOTO PETER BAKENS

Na de wijkverpleging, de GGZ en de huisarts richten we 

in deze serie onze blik op de casemanager dementie in 

ons Zeeheldenkwartier. Dementie (er zijn veel vormen 

hiervan, zoals bijvoorbeeld Alzheimer of Vasculaire 

dementie) is al een paar jaar volksziekte nr. 1, niet 

alleen qua ziektelast, maar ook wat de kosten betreft. 

Alle reden dus voor de overheid om hier gericht mee 

bezig te zijn. Er wordt met man en macht, ook al jaren, 

gewerkt aan een medicijn waarmee dementie behandeld 

kan worden. Helaas zijn er ook al jarenlang géén tot 

zeer teleurstellende resultaten. Daarom vinden veel 

mensen dat je de enorme sommen geld die hiermee 

gemoeid zijn, beter kunt besteden aan het begeleiden 

van mensen met dementie en van hun mantelzorgers. 

Zodat leven met dementie acceptabeler wordt. 

Een van de superbelangrijke interventies hiervoor is het 
inschakelen, in een vroeg stadium, van een ‘casemanager’ 
dementie. Dit is een speciaal opgeleide sociaal/
maatschappelijk werker of verpleegkundige, die zich 
bezighoudt met de begeleiding van mensen met dementie. 
Te beginnen als de mensen nog thuis wonen. En goed om 
te beseffen: het overgrote deel van mensen met dementie 
woont ‘gewoon’ thuis, in tegenstelling tot het beeld dat ze 
in verpleeghuizen verblijven! 

Stella Woltering was o.a. ruim 15 jaar verpleeghuis-
maatschappelijk werker bij Florence en is sinds 2019 
Casemanager Dementie bij HWWzorg. Ze beaamt dat haar 
werk gericht is op het zo lang mogelijk thuis laten wonen 
van mensen met dementie. Stella: “Ik zie veel mensen 

die echt te lang wachten met het zoeken van hulp als 
ze onzeker zijn over de vraag of de vergeetachtigheid, 
die ze bij zichzelf of anderen constateren, soms wijst op 
dementie. Laten ze zich alsjeblieft eerder wenden tot ons 
of de huisarts, dan kan er rustig worden onderzocht wat 
er aan de hand is, niet alle geheugenproblemen worden 
veroorzaakt door dementie”. 

Haar werk is intensief maar ook heel boeiend. Stella: 
“Belangrijk is het om het vertrouwen te winnen. Ik doe 
niets zonder de toestemming van mijn cliënten. Alles gaat 
in samenspraak, ik kan heel veel bieden en doen, maar 
(vrijwel) nooit tegen de zin van de persoon in kwestie 
in. Vrijwel: omdat er soms echt moet worden gehandeld 
bij een gevaarlijke situatie. Soms levert dat dilemma’s 
op. Dan kan ik bijvoorbeeld iemands zorgen of lasten 
aanpakken, maar de client wil het niet. Zo kom ik hier in het 
Zeeheldenkwartier bij een meneer die mij, omdat hij mijn 
bemoeizorg absoluut niet waardeert, niet meer wil zien. 
Iemand die als het ware de zorg, die hij zo verdient, mijdt. 
Hierbij handel ik niet alleen, maar overleg ik met collega's 
van het Wijkzorgteam (verpleegkundige, thuisbegeleider), 
met de (verwijzende) huisarts en soms ook met de 
wijkagent. Bij HWWzorg werken ook specialisten 
ouderengeneeskunde die wij kunnen consulteren”.

Meer info:
 transmuralezorg.nl/kennisbank/casemanagement-

dementie/

 zorgvoorbeter.nl/thema-s/dementie
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TEKST PETER BAKENS

Marius wijncafé
Er zijn twee verklaringen voor de naam ‘Marius’. 
De ene verwijst naar het Latijnse ‘Mare’ oftewel 
‘Zee’. De andere zegt dat de naam komt vanuit het 
Latijnse ‘Mas of Maris’, wijzend op ‘de Mannelijke’. 
Hoewel die eerste uitleg voor ons als Zeehelden 
wel heel aantrekkelijk zou zijn, volgen de meeste 
deskundigen toch de tweede verklaring. 

Neemt niet weg dat Marius van der Vliet en zijn 
trouwe team, sinds 2005 gevestigd in de Piet 
Heinstraat, hun uiterste best doen om de Zeehelden 
voor zich te winnen. Zo worden er sinds de 
verbouwing in 2018 met regelmaat wijnproeverijen, 
wijnavonden en wijndiners georganiseerd. Nog 
niet zo lang geleden portretteerde onze helaas 
vertrekkende reporter Esther te Lindert, de zaak 
van Marius en zijn team (Buren, Zeeheldennieuws 
#4 2021; zie zeeheldennieuws.nl).

Vanaf afgelopen mei werd er opnieuw stevig 
verbouwd. De voormalige wijnwinkel, die zich 
uitstrekt over de twee panden die Marius rijk is, 
wordt in een compleet nieuw jasje gestoken. In 
juni neem ik even een kijkje in de keuken (in 
aanbouw!). Hoewel nog volop in de steigers, zijn 
de contouren van het nieuwe concept al zichtbaar. 

Fantastische faciliteiten voor profes sionele wijn-
cursussen, proeverijen en private dining. Ik maak 
kennis met Klaartje, Luuk en Duncan - vaste, 
talent volle spelers in het Marius-team. 

Duncan is de grondlegger van de Wijnboot: 
Zeehelden steken immers graag van wal! Maar 
meest opvallend is natuurlijk het Wijncafé, dat in 
het najaar zijn deuren voor de Zeehelden opent. 
Met top chef-kok Ricardo van Ede achter het fornuis 
worden er heerlijke gerechten geserveerd bij het 
onvermij delijke glas wijn. Of bij de saké: Marius 
specialiseert zich in deze Japanse rijstwijn met 
maar liefst 30 tot 40 verschillende producenten - 
waaronder ook eigen import. 

Het café serveert ’s morgens een lekker kopje 
koffie, vanaf 15.00 uur tot laat in de avond tovert 
de keuken de meest smakelijke gerechten. Wat een 
gedaante verwisseling heeft het bedrijf ondergaan! 

Onder de sfeervolle fresco’s van kunstenaar Suzanne van 
Soest waan je je in een Romeins palazzo. Kunstenaars van 
Trobbies verzorgden de omlijsting van de sakékasten. En 
waar word je in deze hectische tijden nog zo vriendelijk 
en professioneel bediend door de spelers van het 
eerdergenoemde Marius-team?

“Goede wijn behoeft geen krans”, volgens een bekend 
spreekwoord. Voor Marius maak ik echter graag een 
uitzondering. Nee, we gaan geen kransen leggen op de 
hoek Piet Hein-/Heemskerckstraat, maar een paar sterren 
op de gevel zijn wat mij betreft zeer verdiend. 

Marius Wijncafé
Piet Heinstraat 91
 070 363 3100
 mariuswijn.nl

Geopend:
Dinsdag t/m vrijdag van 10.00 - 18.00 uur
Zaterdag van 10.00 - 17.00 uur

In het voorjaar hebben we een energiescan van ons huis laten uitvoeren. Daaruit 
bleek dat, als we serieus wilden verduurzamen, de kruipruimte ook aangepakt 
moest worden. Maar daar zit een probleem. Volgens de expert van de energiescan 
is de kruipruimte te laag voor reguliere isolatie. Hij adviseerde daarom om 
piepschuim bolletjes de kruipruimte in te blazen. Deze bolletjes, die slimme 
marketeers "isolatieparels" noemen, zouden kou en vocht tegenhouden. Maar in 
de praktijk bieden ze maar een matige isolatie. Dus besloten we verder te zoeken 
naar een betere oplossing.

Als je voor de isolatieparels kiest, komt er een dikke laag van die bolletjes op de bodem 
van de kruipruimte te liggen, maar er blijft nog steeds een flinke luchtlaag tussen de 
bolletjes en de vloer. Bovendien hebben we in zowel de voor- als achtergevel een flinke 
ventilatieopening om de kruipruimte te luchten. Dat betekent dat de kou alsnog gewoon 
naar binnen waait. Kort gezegd, we zouden een hoop geld uitgeven voor slechts een 
beetje isolatie. En als we het later toch goed willen isoleren, moeten al die piepschuim 
bolletjes er eerst weer uit. Niet verwonderlijk dat de overheid geen subsidie geeft voor 
deze oplossing.

Omdat we het liever in een keer goed wilden hebben, zochten we verder en vonden 
bedrijven die de kruipruimte eventueel konden uitdiepen. Ze komen dan met een grote 
stofzuiger en zuigen een laag zand uit de kruipruimte waardoor er voldoende hoogte 
ontstaat voor het aanbrengen van goede vloerisolatie. Met dat in het achterhoofd hebben 
we vervolgens een isolatiespecialist gebeld.

Tot onze verrassing zag de isolatiespecialist geen enkel probleem. Hij raadde het TonZon-
systeem aan, dat geen extra ruimte in beslag neemt bij het aanbrengen en dus perfect 
werkt in krappe kruipruimtes. Eerst wordt er een bouwzeil op de grond gelegd om vocht 
vanuit de grond buiten te houden. Dat maakt dat de lucht al minder kou geleidt. Vervolgens 
worden verschillende folies onder de houten vloer aangebracht, waardoor luchtkamers 
ontstaan. Deze stilstaande luchtlagen bieden vergelijkbare isolatiewaarden als ander 
isolatiemateriaal zoals glaswol.

Inmiddels is de isolatie aangebracht. Het karwei was binnen een halve dag geklaard. We 
zijn heel benieuwd hoeveel gas we gaan besparen en hoeveel extra comfort we hebben 
gewonnen. Laat de winter maar komen!

Wil je meer weten, mail me dan op: reinout@journalist.com.

TEKST EN FOTO REINOUT BARTH

KRUIPRUIMTE ISOLEREN BLIJKT FLINKE PUZZEL
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OPENINGSACT: NEO-FANFARE 9×13 
Weet u het nog? De openingsact van de eenenveertigste editie 
van het Zeeheldenfestival 2023. Na de officiële opening door 
woordkunstenaar en ras-Hagenees Boozy de Kok kwamen 
tien topmuzikanten het plein opgemarcheerd. Als leden van 
het vreemdelingen legioen, maar het blijken Hagenezen: Neo-
Fanfare 9x13. Al jaren bekend van de TV (Podium Witteman) en 
nu dus op óns Zeeheldenfestival. Neo-fanfare 9x13 is totaal 
theater: klassiek geschoolde muzikanten: vijf blazers en vijf 
percussionisten. Bont gekleed, sommigen met een strijkijzer 
aan hun riem, anderen met een heus teiltje. En maar blazen en 
trommelen. Ze besteden veel aandacht aan de aankleding van 
hun speelveld en zeker aan de choreografie, een mengeling van 
Monty Python en Jacques Tati. Ze verleiden je om het hele plein 
te bekijken. Overal gebeurde wat en overal was muziek. 

Tegelijkertijd was het een vrolijke schreeuw om aandacht te 
vragen voor het klimaat. Maar niets is zo serieus als komedie, 
zeker als het over het klimaat gaat.

Kunnen ze (we!) nog ontkomen zittend in hun (onze!) teiltjes?
De foto’s proberen de absurdistische humor te vangen.

" For us it was great, 
we finally got to play 
at your awesome 
festival! It really is a 
truly special event!" 
The Pyrates

" De sfeer is altijd 
indrukwekkend!  
En het eten!" 
Jade

" De Mexicaanse 
band! Fantastisch!" 
Wendy

" Dit jaar voor 
het eerst in het 
schminkteam, 
geweldig!" 
Caroline

Andrew Page bezocht dit jaar voor de tiende keer het Zeeheldenfestival! 
Niet toevallig, maar heel bewust. Wat is daar zo bijzonder aan, want veel 
mensen bezoeken immers jaar in jaar uit het festival? En zeker niet alleen 
maar bewoners van de Zeeheldenbuurt, maar Andrew komt er steeds 
speciaal voor over uit Schotland! Alle reden dus voor een kort vraaggesprek. 

Page is een Schot die verknocht is geraakt aan Nederland. Zo zeer dat hij hier zes jaar 
lang met zijn toenmalige vriendin in de Anna Paulownastraat antikraak heeft 
gewoond. Zo maakte hij kennis met het festival. Mede vanwege de mantelzorg voor 
zijn moeder ging hij in 2015 weer terug naar zijn woonplaats Kinghorn, een kleine 
badplaats niet ver van de Schotse hoofdstad Edinburgh. 

Tot zijn redelijk vroege pensionering, Andrew Page is nu 68, was hij technisch 
medewerker bij de marine. Dat bracht hem ook naar ons land. Hij maakte veel 
vrienden, letterlijk van Den Helder tot Maastricht en zeker ook in Den Haag. Tijdens 
zijn Haagse jaren leerde hij ook redelijk goed Nederlands spreken. Dat is wat 
weggezakt, maar tijdens mijn gesprek met hem kwam het snel weer terug. Andrew 
was een fanatieke rugbyspeler en -trainer. Ook in Den Haag bij de Haagse Rugby 
Club. In Schotland bezoekt hij regelmatig rugbywedstrijden. Dan trekt hij een heuse 
kilt aan. Net als wanneer hij Folk Music uitvoeringen bijwoont.

Zijn liefde voor ons land is nog steeds volop aanwezig. Sterker, hij zou zijn Schotse 
Kinghorn wel voor Den Haag willen verruilen! Het uittreden van Groot-Brittannië uit 
de Europese Unie, de Brexit, waar een grote meerderheid van de Schotten tegen was, 
maakt dat feitelijk onmogelijk. Zeer tot zijn spijt. Maar Andrew Page is vast van plan 
volgend jaar en de jaren daarna het Zeeheldenfestival te blijven bezoeken. Zeker nu 
hij een plezierig overnachtingsadres heeft gevonden in hotel Sebel op het Prins 
Hendrikplein, op kruipafstand van het festival. 

EEN KLEIN PORTRET VAN EEN TROUWE 
BEZOEKER VAN HET ZEEHELDENFESTIVAL

TEKST LAURENS SCHRIJNEN

FOTO CASPER DE WEERD

TEKST HENK BAKKER
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Afscheid van Victoria
Begin 2017 startte Daan van Ginneken op het Prins Hendrikplein 
Grand Café Victoria. In een mum van tijd werd het dé eettafel en hét 
café van het Zeeheldenkwartier: ónze huiskamer. En daarbij willen 
we zeker geen afbreuk doen aan al die andere ook leuke drink- en 
eetgelegenheden tussen Zeestraat, Veenkade, Waldeck Pyrmontkade 
en Laan van Meerdervoort.  Blader daarvoor maar eens terug in een 
van onze culinaire rubrieken op zeeheldennieuws.nl. 

Iedereen kwam graag bij Daan en zijn zeer gastvrije team. Ik noem maar de 
vier tekenaars die elke week een uurtje kwamen tekenen op een kopje thee 
en een glas water. Ik noem het Zeeheldenfestival dat er voor de sponsoren 
en al die vrijwilligers met plezier de jaarlijkse aftrap met de presentatie van 
het muziekprogramma bij Victoria organiseerde. En zo kunnen we pagina's 
lang doorgaan. Doen we niet. Daan gaat wat anders doen, hij weet nog niet 
wat. De buurman begint er iets nieuws en wij gaan een nieuwe huiskamer 
zoeken en zeggen nog één keer: Dank je wel Daan, voor dik 6 jaar 
toonaangevende gastvrijheid in onze wijk!

In Juni 2023 zijn voor het eerst mensen opgevangen in de nieuwe COA-
noodopvang aan de Laan van Meerdervoort. In dit Fletcher Hotel is plek voor 
maximaal 96 mensen. Er verblijven nu zogenaamde nareizigers (mensen die 
een broer, moeder, zus, vader nareizen die eerder naar Nederland is gevlucht) 
en statushouders die wachten op een woning in Den Haag. 

Na een informatieavond voor omwonenden in buurthuis De Heldenhoek, half juni, is 
deze opvang geopend. Al snel daarna zijn verschillende volwassenen, vaak met kinderen, 
in het hotel komen wonen. Ze krijgen hier een kamer en er wordt gezorgd voor ontbijt, 
lunch en diner. Het COA begeleidt de mensen met het regelen van allerlei praktische 
zaken, zoals het inschrijven van de kinderen op een school. 

Samen met het opbouwwerk in de wijk en de bewonersorganisaties van de 
Zeeheldenbuurt en Duindorp is gezocht naar vrijwilligers om de bewoners van het hotel 
te helpen. Een groep enthousiaste vrijwilligers heeft zich gemeld en noemt zich ‘de 
buren van het hotel’. Met en dankzij deze vrijwilligers zijn er al verschillende leuke 
activiteiten georganiseerd. Zo zijn bewoners naar het Zeeheldenfestival geweest, naar 
het strand gegaan, kunnen ze twee keer per week aan een taalcafé meedoen en was er 
een pannenkoekenfeest inclusief muziek, sjoelen en koekhappen. Deze activiteiten zijn 
voor de bewoners van groot belang voor inburgering en ontspanning. De kinderen 
hebben een hele mooie tijd gehad bij de vakantieschool van Stichting Mytikas Een 
aantal van hen kan nu naar de schakelklas van het primair of secundair onderwijs. 

Een deel van de bewoners is inmiddels alweer uitgestroomd, meestal naar een huis en 
soms naar een andere opvanglocatie. En dan komen er weer nieuwe mensen. Samen 
met de vrijwilligers, de ondersteuning in het hotel en de begeleiding van het COA 
proberen we een goede sfeer te creëren en mensen zo goed mogelijk voor te bereiden 
op hun toekomst. 

Wij geven geen taalles maar ondernemen samen met een wisselende groep anderstaligen, 
allen beginnende sprekers van het Nederlands, regelmatig activiteiten in de wijk. Naar 
wens bijvoorbeeld samen theedrinken, wandelen naar een monument, tuin of 
kinderboerderij, samen koken,  , breien, schaken, vissen enz .

We oefenen op die manier de Nederlandse spreektaal. Op een Taalschool of tijdens de 
Inburgeringscursus is meestal weinig tijd of mogelijkheid om te praten met echte moedertaalsprekers. 
En Nederlands leren spreken is net als leren zwemmen : met alleen de theorie red je jezelf niet….

  Komt u ons kleine maar gemotiveerde team versterken?  
Neem dan contact op met Caroline Wassenaar > cmwassenaar@outlook.com 

NIEUWE BEWONERS IN HET ZEEHELDENKWARTIER 

WELKOM BIJ ONS TAALCAFÉ! 
WIJ ZOEKEN CREATIEVE, EN ZELFSTANDIGE VRIJWILLIGERS,  
DIE ALGEMEEN NEDERLANDS SPREKEN 
EN GRAAG IMPROVISEREN. 

TEKST FELICIE VAN VREE, COA & MARLOES KIRSTEN, WIJKZ
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gemeentewerken
Vernieuwing tramlijn 17 

TEKST GEMEENTE DEN HAAG FOTO'S WYBE VAN DE KUINDER

De werkzaamheden aan én langs de route van tramlijn 17 (voorheen tramlijn 16) zijn 
vrijwel klaar. De laatste restpunten worden nu afgerond en de tram rijdt alweer sinds 8 
juli de volledige route tussen het Statenkwartier en het eindpunt in Wateringen. 
Onderweg gaat de tram langs het Zeeheldenkwartier, het Hofkwartier en de stations Den 
Haag Centraal en Hollands Spoor. 

VERANDERINGEN ZEEHELDENKWARTIER
In het Zeeheldenkwartier is gewerkt vanaf de Laan van Meerdervoort tot en met de 
Bilderdijkstraat. De meeste wijzigingen vonden plaats in de Zoutmanstraat en de Vondelstraat. 
Zo is de halte in de Zoutmanstraat verplaatst naar de Laan van Meerdervoort en is de kruising 
veiliger ingericht voor alle verkeersdeelnemers. De maximumsnelheid in de Zoutmanstraat 
tussen de Laan van Meerdervoort en het Prins Hendrikplein is verlaagd naar 30 km/u. En het 
gedeelte van de Zoutmanstraat tussen het Prins Hendrikplein en de Piet Heinstraat is nu 
autoluw. Fietsers en trams hebben hierdoor meer ruimte. Ook het kruispunt Zoutmanstraat-
Elandstraat-Vondelstraat is veiliger gemaakt voor fietsers en automobilisten.

NIEUWE KLINKERS VOOR RIJBAAN NOORDWAL
De rijbaan van de Noordwal heeft te lijden gehad van het vele zware bouwverkeer. Op veel 
plekken is de rijbaan verzakt. Het gaat om het deel tussen de Bibliotheekbrug en de 
Hemsterhuisbrug. Daarom wordt sinds halverwege september dit deel van de rijbaan opnieuw 
bestraat. Halverwege oktober is het werk klaar.

De werkzaamheden hebben gevolgen voor de bereikbaarheid. Tijdens het werk is het nodig 
om de weg voor doorgaand verkeer af te sluiten tussen de Bibliotheekbrug en de 
Hemsterhuisbrug. Auto’s en fietsers worden omgeleid via de Noordstraat en Bakkerstraat. Er 
worden verkeersregelaars ingezet om het verkeer in goede banen te leiden. 

Werkzaamheden Noordwal
De kademuur tussen de Hemsterhuisbrug en de Bibliotheekbrug is klaar en gaat de 
komende 100 jaar weer mee! De afgelopen maanden is de kade weer netjes ingericht. Het 
fiets- en voetpad hebben nieuwe klinkers en op de kade staan bankjes. Ook het 
brugwachtershuisje staat op zijn plek. Buiten wordt nu nog hard gewerkt aan de rijbaan 
van de Noordwal. De aannemer komt in het najaar/winter terug om de bomen te planten 
en in februari om de Hemsterhuisbrug terug te plaatsen. 

Piet Heinplein
De resultaten van de werkzaamheden aan en rondom het Piet Heinplein zijn steeds beter 
zichtbaar. De werkzaamheden bevinden zich nu in fase 2 en duren nog tot en met het 
eerste kwartaal van 2024. In de komende periode wordt gewerkt aan het vervangen van 
de Elandbrug, het vervangen van de kademuren, het vernieuwen van het riool en de 
drinkwaterleidingen, de inrichting van het plein en als laatste, aan het vernieuwen van 
het asfalt op de kruising en de bruggen.

Het Piet Heinplein wordt uiteindelijk een gebied voor langzaam verkeer en een plek om 
te ontspannen. Er komt ruimte voor activiteiten op en rond het water. Door een steiger te 
bouwen kunnen (rondvaart)boten aanleggen. Op de kade komen bankjes en bomen. Het 
project is onderdeel van het Meerjarenprogramma Kunstwerken (MJPK). Op de website 
www.denhaag.nl/pietheinplein vind je meer informatie over het project en over MJPK.

Ook belangrijk om te weten is dat de gemeente en de aannemer later dit jaar nog een 
informatiebijeenkomst met presentaties organiseren voor inwoners en ondernemers uit 
de omgeving. Weer later volgt ook nog een vrije inloopbijeenkomst, waarbij persoonlijke 
vragen beantwoord kunnen worden.

De Hemsterhuisbrug is een monumentale gietijzeren brug uit 1885. Vroeger kon de brug 
worden opengedraaid maar in de jaren ’60 is de brug vastgezet. De brug is een echte 
blikvanger in de Haagse binnenstad. De brug wordt gerestaureerd en op verzoek van 
verschillende partijen in oude glorie hersteld en weer draaibaar gemaakt. Een 
specialistische klus, die veel vakmanschap en tijd kost. 

De oorspronkelijke onderdelen van de brug worden zoveel mogelijk hergebruikt of 
hersteld. Een aantal onderdelen van het draaimechanisme bleek te erg beschadigd. 
Daarom worden ze 1-op-1 nagemaakt. Hierbij wordt zoveel mogelijk de techniek gebruikt 
uit de tijd van de originele bouw. In dit geval het gieten van staal. Dit vraagt om 
vakmanschap, zeker omdat het draaimechanisme een bijzondere vorm heeft en erg groot 
is. Er zijn niet veel gieterijen die deze onderdelen voor het draaimechanisme kunnen 
nabouwen.

Hemsterhuisbrug terug in 
oude glorie 

SPAANSE GIETERIJ BOUWT ONDERDELEN DRAAIMECHANISME NA
Het namaken van de onderdelen is een mooi staaltje vakwerk. Van elk onderdeel wordt eerst 
een mal gemaakt. Dit is de vorm waarin je iets wil namaken. Deze mal wordt gevuld met 
gietstaal van maar liefst 1500 graden Celsius. Zo warm dat het een week duurt voordat het 
gietstaal is afgekoeld en de mal verwijderd kan worden. Het onderdeel wordt vervolgens in de 
fabriek gekeurd en daarna verder afgewerkt.

De verwachting is dat alle onderdelen eind van het jaar klaar zijn. Met speciaal vervoer 
worden ze dan uit Spanje naar Nederland gebracht. In een fabriek wordt het draaimechanisme 
in elkaar gezet en getest. Als alles uitvoerig is getest en goed werkt, worden het 
draaimechanisme en de brug teruggeplaatst. De verwachting is dat de brug in februari 2024 
terugkomt. 

TOEGANKELIJKE TRAMS
De vernieuwing van het tramspoor en van de haltes maakt het mogelijk om de nieuwe, 
toegankelijke lagevloertrams op het traject te laten rijden. Deze trams hebben een lage instap, 
waardoor reizigers met een rolstoel, rollator of kinderwagen eenvoudig in en uit kunnen 
stappen. Maar de nieuwe tram heeft nog meer voordelen:  

•  Comfortabel: de tram is ruim van opzet, modern en comfortabel vanwege de betere vering. 
Ook is de tram beter gekoeld in de zomer en beter verwarmd in de winter. Dit zorgt voor een 
fijne reis.

•  Ruim: deze trams hebben een grotere capaciteit waardoor er meer passagiers mee kunnen. 
Een belangrijke verbetering van de kwaliteit van het openbaar vervoer.

•  Zuinig: de lagevloertram is energiezuiniger dan oudere trammodellen, dankzij het gebruik 
van nieuwe technologieën en een beter energieverbruik. Dit draagt bij aan duurzamere 
mobiliteit in Den Haag.

FOTO JURRIAAN BROBBEL

FOTO GEMEENTE DEN HAAG

FOTO'S FRANK JANSEN



Wijkz verbindt mensen in de wijk

Heeft u behoefte aan contact met anderen uit de wijk of hulp 
nodig bij het oplossen van een probleem? Wilt u vrijwilligerswerk 
doen of buurtgenoten een stapje verder helpen? 

Kom naar:
Centrum De Heldenhoek, Elandstraat 88, 070 205 2279

Op maandag 4 september is de 
avond buurtmaaltijd weer 
gestart met live muziek.
Met het Buurtontbijt en de Buurt-avondmaaltijd in 
het buurtrestaurant van de Heldenhoek is er 
meestal live-muziek tijdens het eten. Op maandag 
is er de buurt-avondmaaltijd van 16:00 tot 19:00 
uur. Vooraf reserveren dus vóór 11:00 uur. Het 
buurtontbijt is er elke woensdag van 09:30-12:00 
uur. Wil je het ook horen en proeven op deze 
originele eetdagen? Kom dan langs bij onze buurt-
avondmaaltijd en/of buurtbuffet en reserveer of bel 
naar de Heldenhoek 070-2052279. Als u een 
Buurt-avondmaaltijd wil beleven kunt u zich 
uiterlijk op de maandag vóór 11:00 uur telefonisch 
opgeven bij de Heldenhoek. 

De ouderenconsulent
Bent u 55 jaar of ouder, zelfstandig wonend en zou u 
wat ondersteuning kunnen gebruiken in uw leven? Dan 
kunt u contact opnemen met de ouderenconsulent van 
de welzijnsorganisatie wijkz. In uw wijk is dit Marjolijne 
van Zuijlen (Zeeheldenkwartier, Kortenbos en Archipel/
Willemspark).

Op het gebied van wonen, welzijn, zorg, financiën en 
vrije tijd kunt u bij haar gratis terecht voor informatie & 
advies en kortdurende begeleiding. Ze is een onafhan-
kelijke vertrouwenspersoon die samen met u op zoek 
gaat naar mogelijke oplossingen, zodat u weer op weg 
geholpen wordt. Zo nodig wordt gezorgd voor een 
bemiddeling of doorverwijzing. Er is nauwe 
samenwerking met andere instellingen, (vrijwilligers)
organisaties en dienstverleners.  

Voor contact: 06-81688701 / m.vanzuijlen@wijkz.nl 

Telefooncirkel 
deelnemers/vrijwilligers; 
doet u ook mee?
Woont u alleen en wilt u ’s morgens even 
gebeld worden om te laten weten dat alles goed gaat?
De telefooncirkel draagt bij aan het gevoel van 
veiligheid door dagelijks contact. De deelnemers van  
de Telefooncirkel bellen elkaar doordeweeks iedere 
ochtend tussen 9.00 en 9.30 uur in verschillende 
wijken van wijkz. Deelname is gratis. Wilt u meer 
weten over de telefooncirkel, er aan deelnemen of juist 
als vrijwilliger dit werk doen? Neem dan gerust contact 
op met Marjolijne van Zuijlen, ouderenconsulent bij 
wijkz, 06-81688701 / m.vanzuijlen@wijkz.nl 

vind de heldenhoek op:

ACTIVITEITENLADDER 
HELDENHOEK 

MAANDAG
Buffet van 9.00 tot 15.30 uur
Yoga van 9.30 tot 10.30 uur

Gymnastiek 55+ van 12.30 tot 13.15 uur
Buurtmaaltijd 17.00 tot 18.30 uur  

met Livemuziek VOOR 11:00 UUR OPGEVEN.

DINSDAG
Buffet van 9.00 tot 15.30 uur

Handwerken van 9.30 tot 12.00 uur
Bingo 1 KEER PER MAAND

WOENSDAG
Buffet van 9.00 tot 15.30 uur

Buurtontbijt van 9.30 tot 11.30 uur  
met Livemuziek

Spreekuur HAAGWONEN van 11:00-13:00 uur
Kinderclub 6 t/m 12 jaar  

van 13.00 tot 15.30 uur vooraf aanmelden
Tienerclub 12 t/m 14 jaar  
van 16.00 tot 17.30 uur

Dance fitness van 19.00 tot 20.00

DONDERDAG
Buffet van 9.00 tot 15.30 uur

Taalles via inschrijving Marloes 070 2052561
Buurtmaaltijd inloop 16.00 uur met Livemuziek

Judo beginners van 18.00 tot 19.00 uur
Judo gevorderden van 19.00 tot 20.00 uur

VRIJDAG 
Buffet van 9.00 tot 15.30 uur

Gymnastiek 55+ van 9.00 tot 09.45 uur
Gymnastiek 55+ van 10.15 tot 11.00 uur

High Tea om de 2 weken van 14.00 tot 15.30 uur
Rommelmarkt laatste vrijdag van de maand 

van 9.00 tot 15.00 uur
29 oktober - 26 november - 17 december -  

28 januari

ZONDAG
15 oktober: Pannenkoeken met Piet  

van 13.00 tot 16.00 uur.

Beheerder Jan den 
Boer is met pensioen! 
De beheerder van de Heldenhoek Jan den Boer 
is na de vakantie met pensioen gegaan. Hij was 
jarenlang actief betrokken bij het opbouwwerk 
in de wijk. Een van de vaste pilaren van de 
Heldenhoek. Ooit begonnen in Deedrie in de 
Witte de Withstraat en meeverhuisd naar de 
nieuwe Heldenhoek in de jaren negentig. Jan is 
een begenadigd mens. 

Vriendelijk, correct, vol enthousiasme, 
humoristisch en gastvrij. Een sterke persoon-
lijkheid die mensen met elkaar kan verbinden. 
Dat bewijzen ook de vele activiteiten die onder 
zijn hand zijn opgezet. Bezoekers die met 
vragen binnen zijn gelopen op zoek naar advies, 
hulp of info over de activiteiten vonden meestal 
de juiste weg. Vele activiteiten gemaakt voor en 
door buurtbewoners, ook cursussen door 
freelancers, en hij stuurde ’een klein legertje’ 
van vrijwilligers aan dat hem ondersteunde in 
het beheren van de Heldenhoek. 

De laatste jaren is er bij sommige activiteiten 
live muziek georganiseerd. De grootste passie 
van Jan. Jan speelt met verschillende muzi-
kanten uit de hele wereld in Nederland en 
daarbuiten. Maar ook in de Heldenhoek is het 
altijd muzikaal genieten. Jan is een bass player. 
Op de basgitaar maar ook op contrabas. Als hij 
over muziek begint te praten verandert zijn 
uitstraling direct. Je herkent meteen de passie. 
Een leven met muziek als innerlijke drive kan 
nooit een slecht leven zijn. Ondanks de mense-
lijke problemen die hij tegenkwam in zijn job 
als beheerder van de Heldenhoek zag hij kans 
eenieder op een menselijke manier tegemoet te 
blijven treden. ’Boys keep on swinging’. 

Namens de vaste medewerkers en de vrijwil-
ligers van wijkz danken we Jan voor zijn inzet 
en wensen hem nog veel voorspoed, geluk en 
muzikaliteit. We zullen je missen Jan, alhoewel 
Jan wel blijft bassen in de Helden hoek dus 
helemaal verdwenen is hij niet.

DE VAKANTIE IS VOORBIJ, DE SCHOLEN ZIJN WEER 
BEGONNEN EN DE TRAM RIJDT RUSTIG DOOR DE STILLE 
ZOUTMANSTRAAT. TIJD VOOR EEN LEKKER BAKKIE IN 
DE HELDENHOEK! PAK DE ACTIVITEITENFOLDER BIJ DE 
BALIE. NIEUW SEIZOEN MET VOLOP ACTIVITEITEN. 

NIEUW IS BIJVOORBEELD DE KINDERCLUB. MET JUF 
TAMAH EN JUF CHARLOTTE. DOE JIJ OOK MEE? 
WOENSDAG VANAF 13:00 UUR VOOR KINDEREN 
TUSSEN 6 – 12 JAAR. 50 CENT PER KIND. 

<advertorial>

nieuwe beheerder
Welkom Naren! Naren Dourga is per heden de nieuwe 
(interim) beheerder van de Heldenhoek, er komt later 
een vaste beheerder. Naren heeft al 23 jaar ervaring als 
beheerder in Morgenstond en springt op verschillende 
wijkcentra in wanneer dat nodig is. Mocht u vragen 
hebben over een activiteit of advies nodig hebben, dan 
staat Naren voor u klaar. Alle vrijwilligers en het vaste 
personeel wensen Naren veel succes en werkplezier 
met zijn nieuwe functie in de Heldenhoek.

AFSCHEIDSFEEST VAN JAN IN DE HELDENHOEK.

NAREN EN JAN BIJ DE OVERDRACHT VAN HET WERK IN DE HELDENHOEK.



Wijncafé Marius! Kom binnen met je vrienden 
aan onze lange bar zitten of pak met z’n tweeën 
een tafel. Kies uit onze 24 open wijnen, zoek 
het avontuur met een spannende saké, deel 
met je tafel een mooie fles. Omdat elke wijn 
uit onze winkel met een vaste opslag in het 
wijncafé voor je kan worden uitgeschonken, 
kun je hier blijven ontdekken. Onze keuken 
serveert wekelijks wisselende gerechten, zodat 

een gezellige borrel geruisloos overgaat in een 
gastronomische avond. Thuis nagenieten? Loop 
binnendoor naar de winkel en pak een fles mee 
van jouw nieuwe favoriet of bestel een doos en 
we komen hem bij je brengen.

MARIUSWIJN.NL
Piet Heinstraat 93, Den Haag

nu
geopend
marius

wijncafÉ
open voor ontbijt,

lunch, borrel en diner
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De groene gevel van parkeer
garage de Zeeheld komt er!

Zeeheldenkwartier 
vuurwerkvrij met 
oudjaar?
Het kan zijn dat er tijdens de jaarwisseling vuurwerk-

vrije wijken in Den Haag komen. Ons college van 

burgemeester en wethouders wil namelijk een proef 

in zes wijken uit gaan voeren. Onze gemeenteraad 

bespreekt eind september of de plannen daadwerkelijk 

door gaan.

De wijken waar het om gaat zijn de Archipelbuurt, 
Benoordenhout, Bohemen Meer en Bos, Regen tes se-
kwartier, Vogelwijk én Zeeheldenkwartier. Hier mag 
tussen 31 december 18.00 uur en 1 januari 2.00 uur geen 
vuurwerk worden afgestoken. 

Deze wijken zijn niet willekeurig uitgekozen: uit onderzoek 
van het bureau EMMA blijkt dat een meerderheid van  
de bewoners in deze wijken het liefst een vuurwerk-  
verbod wil.

Laat 6000 bloemen 
bloeien
In de Hugo de Grootstraat versiert Inez de uiteinden 

van de nieuwe glasvezelkabels met een bloemetje. Dat 

is een leuk idee. Het Zeeheldenkwartier heeft 6000 

huizen en 6000 kabels. Inez: wil jij 6000 bloemen 

maken?

Hoe staan onze 
geveltuintjes er 
nu voor?
Twee jaar na de start van het project wordt er nog 

steeds met veel plezier aan de geveltuintjes rondom de 

Zorgvlietstraat gewerkt. Buurtgenoten waarderen het 

zeer, ze maken een praatje met de houders, worden er 

vrolijk van en zien de bijen en insecten van tuintje naar 

tuintje springen. Tot zover, goed gelukt dus!

Toch was er reden voor de geveltuintje-houders om even bij 
elkaar te gaan zitten met Marloes van wijkz. Van sommige 
zaken word je echt moedeloos. De hondendrollen, de 
brandende peuken en de wildplassers. Maar ook van het 
feit dat lampen, versieringen en losse (hang)potten met 
bloemen gewoon worden meegenomen. Alles kost geld, 
vooral de planten die steeds vervangen moeten worden. 

De lol gaat er wel vanaf als je alles zelf moet betalen. 
Sommigen overwegen dan ook om te stoppen. Zonde toch!
De geveltuintjes zijn van en voor de buurt, voor de kleur 
in de straat, voor de afwatering, de insecten en de natuur. 
Laten we er dan samen voor zorgen! Laat honden niet 
over de (nieuwe) plantjes plassen, ruim drollen en peuken 
op en als je iemand ziet wildplassen kijk ‘m dan in ieder 
geval heel erg kwaad aan. 

Natuurlijk moeten geveltuintjes tegen een stootje 
kunnen. Hier nog wat tips. Honden zijn dol op kunstmest, 
gebruik liever plantaardige meststof. Schijnhulst schijnt 
goed tegen urine te kunnen (ga ik uitproberen). Honden 
houden niet van de geur van lavendel. Geen ammoniak en 
cayennepeper gebruiken, dat is erg slecht voor dieren. 

O ja, en onze appgroep heet ‘geveltuintjes geluk’, dat zegt 
genoeg denk ik. 

Petra Knötschke en de mede geveltuintjes-houders.  

Na alweer bijna twee jaar lijkt het er toch van te komen: 

de groene gevel van parkeergarage de Zeeheld komt er!

De aannemer heeft de opdracht gekregen om speciale 
klimrekken voor planten aan te brengen op de gevel, de 
beheerder van het groen in de stad kwam met een paar 
geweldige oplossingen, het stadsdeel deed nog een 
enorme extra duit in het zakje, de afdelingen parkeren 
en vastgoed van de gemeente zijn ook akkoord, zelfs Q 
park, de huurder, kan ermee leven. Er moet nog van alles 
geregeld worden, maar in het najaar hopen we te kunnen 
beginnen met de realisatie. Het worden klimplanten 
(geen kleine stekjes maar al uit de kluiten gewassen 
klimmers zoals westeria (blauwe regen)) die in speciaal 

aangebrachte verrijkte grond kunnen gaan groeien. 
Speciale bewatering, waar de huurder Q park nogal tegen 
opzag, is dan niet nodig. Wel willen we alle kinderen uit de 
wijk vragen om af en toe hun waterpistool te legen; niet op 
elkaar maar op de grond en de planten.

We willen een feestelijke opening plannen, dus daar hoort 
u nog van. We willen alvast wel iedereen bedanken die 
achter het plan is gaan staan en vooral ook de gulle gevers 
van de crowdfundactie van begin dit jaar. Tot snel bij de 
groene gevel van de Zeeheld!

De Duurzame Zeehelden

Mevrouw Stibbe 
houdt van veel 
boeken.

Hoewel Sippora Stibbe alweer 92 jaar wordt, 

gaat er geen dag voorbij of ze leest in of over een 

boek. “Het houdt mijn hoofd goed”, zegt ze, als 

ze vertelt over de tijd van haar jeugd, haar eigen 

schrijversaspiraties en de boeken die ze nu leest.

In haar appartement aan de Anna Paulownastraat, in 

een woongroep voor ouderen, staan, hangen en liggen 

veel herinneringen van een lang en bewogen leven. 

Ze vertelt dat ze als opgroeiend kind in Zwolle, in een 

half-joods gezin, het een en ander van de Tweede 

Wereldoorlog heeft meegekregen. 

Jaren later, in 1994, heeft ze zelf over die tijd een boek 

geschreven: Hoe zorgeloos is de kindertijd? Er werden 

10.000 exemplaren uitgegeven in Zwolle en feestelijk 

gepresenteerd! 

Haar leeshonger begon als kind met Sjors van de 

Rebellenclub, de krant, de Mulo. Vanaf haar 16e tot 

haar 63ste was ze secretaresse. Ze schreef voor de 

personeelskrant, later ook soms voor Libelle. Haar 

waargebeurde verhaal Eindelijk hadden we er één 

werd in 1968 gepubliceerd. Het sloeg op een piano 

waarvan alleen de toetsen thuis aankwamen. 

Sippora vertelt dat ze graag over herinneringen schrijft, 

ze heeft vooral de oorlog van zich afgeschreven, maar 

toen ze in 2019 in Doesburg was, kwam de term ’zijden 

hempjes’ van haar moeder over een bepaald soort 

lekker appeltje weer terug. De term bleek te bestaan: 

het was een Engels appeltje uit South Hampton!

Haar lees- en schrijfdrive is nog steeds aanwezig, 

getuige de boeken die overal in haar appartement 

staan, afgewisseld met kleine en grote herinneringen 

uit haar leven. Ze haalt ze nog steeds overal vandaan, 

nieuwe bij de kantoorboekhandel van de familie Roda, 

oudere van de markt of de uitverkoop of als cadeau….

“Misschien moet ik maar weer eens iets schrijven”, 

zegt ze tegen me als ze me uitlaat “over de Anna 

Paulownastraat of zo”….

TEKST EN FOTO ELS KRUIK

HET DODE PLANTJE IS HET GEVOLG VAN HONDEN- EN/OF MANNENPLASACTIES
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DE ZEEHELDEN BIBLIOTHEEK, ALWEER VIJF JAAR 
IN DE WIJK! 

Van Droom naar Daad: ‘Blik weg, 
Groen terug’

We vragen bewoners van het Zeeheldenkwartier om een enquête in te vullen 

over slimmer en groener ruimtegebruik. Zie de QR-code onderaan deze tekst. 

Waarom? We willen meer ruimte en groen in onze wijk. Dat kan wanneer we 
auto's slim parkeren op plekken die anders onbezet zijn. Wie meedoet krijgt een 
beloning. Een proef in Duinoord en Statenkwartier was succesvol: 90% van de 
bewoners wil doorgaan. Dat willen we ook voor Zeeheldenkwartier. Doe mee!

ingezonden brief

Er is weer van alles gebeurd in de Zeehelden Bibliotheek. 
Van de zomer hebben we de kinderboekenafdeling 
opnieuw ingericht. Het is nu veel overzichtelijker en ziet er 
mooi uit! Natuurlijk zijn er ook nieuwe boeken bijgekomen, 
met name heel veel prentenboeken. Ook hebben we 
kartonnen boekjes aangeschaft voor de allerkleinsten. 

En dan hebben we in september ons vijfjarig bestaan 
gevierd, samen met de Duitse bibliotheek die al 70 jaar 
bestaat. 16 September was er een groot feest, met o.a. 
Clowntje Manny met goocheltrucs, ballonnen vouwen en 
schminken, een boekenmarkt, kleurplatenwedstrijd en 
nog veel meer.  Een superleuk feest waar veel kinderen en 
buurtbewoners op af kwamen! 

Vijf jaar alweer zijn we hier in de wijk en we gaan voor 
de volgende vijf jaar. Maar daarbij kunnen we wel wat 
hulp gebruiken! Daarom zoeken we wijkbewoners die ons 
gezellige team van vrijwilligers willen versterken. Het 
is belangrijk dat je uit de wijk komt, want zo kun je ons 
helpen de bekendheid van de bibliotheek te vergroten. 
Daarnaast gaat het om kinderboeken uitzoeken, uitlenen, 
voorlezen, activiteiten voor kinderen bedenken enz.                                    
Heb je interesse? Kom langs of stuur een mail aan:

info@zeehelden-bibliotheek.nl

Witte de Withstraat 31-33,

hoek van Brakelstraat

Openingstijden:

dinsdag t/m vrijdag van 14.00 – 17.00 uur

Groot feest in de Zeeheldenbibliotheek

Zaterdag 16 september was het voor jong en oud feest 

in de jubilerende Zeeheldenbibliotheek. Niet alleen onze 

burgemeester, maar ook de Duitse ambassadeur hielden 

feestredes, gevolgd door prachtige Duitse gedichten en 

natuurlijk muziek. Daarna was de bibliotheek vol met 

van talrijke (kleine) kinderen en hun ouders. Stap ook 

eens binnen. 

Natuurlijk waren ook de Bewonersorganisatie 

Zeeheldenkwartier én het Zeeheldennieuws present.

Wanneer is het Plein klaar?

Na een lange periode van enorme werkzaamheden 
gloort er weer licht in het Zeeheldenkwartier. Het moet 
gezegd worden: het oppimpen van de Z-structuur is op 
veel plaatsen zichtbaar. De Zoutmanstraat is prachtig 
opgeknapt, aan het Piet Heinplein wordt met man en 
macht gewerkt. 

Veel lof dus voor dit megaproject, maar ook een kleine 
vraag: wanneer worden de losse eindjes aan het Prins 
Hendrikplein aangepakt? Afgelopen weken zie ik 
bijvoorbeeld busjes van Van Rooyen hekwerken op het 
plein; het afmaken van hun hekwerk blijft echter uit. 
Er liggen nog steeds losse hekwerken te wachten op 
plaatsing. Busjes van een hoveniersbedrijf zijn er ook af 
en toe, maar tussen de rozenstruiken blijft het onkruid 
nog steeds boven de rozen uitsteken. Toevoegen van 
nieuwe beplanting op plaatsen die de verbouwing 
niet overleefd hebben, blijft uit. Losse stenen liggen 
voor vandalen voor het oprapen! Ook de perken in de 
Zoutmanstraat wachten nog op de finale.

En komen de Zebrastrepen nog terug? Wat zijn de 
plannen voor de afronding, wie helpt me uit de droom?

Margriet Scholtens

Hugo de Grootstraat
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Coffeeshops e.a.
Binnenkort komt de burgemeester naar onze 
wijk om te praten over de recente explosie 
aan de horecagelegenheid aan de Prins 
Hendrikstraat. 

Vanuit de bewonersorganisatie en een aantal 
geschrokken bewoners zijn hierover nogal wat 
vragen gesteld aan de gemeente. Deze gaan 
ook over wat de gemeente doet aan de (door de 
gemeente!) zo genoemde overconcentratie 
aan coffeeshops. Het Zeeheldennieuws zal je 
op de hoogte houden.

Uitvoerings
overleg met de 
gemeente

Om de maand overlegt de bewonersorganisa-
tie samen met BBOZ, wijkz, HaagWonen en de 
winkeliersvereniging met wijkagenten en de 
gemeente. Onlangs spraken we over de aanpak 
van overlast op het Jennyplantsoen, het afma-
ken van het werk aan tram 16/17, het behou-
den van het verkeerslicht nabij het Elandplein, 
handhaving in onze wijk, rioolwerkzaamheden 
in onze wijk etc. En ook over de terugplaatsing 
van het bankje en een afvalbak op de hoek 2e 
de Riemerstraat/Vondelstraat.

Te koop!

De unieke 
Zeeheldenkwartier-karaf. 

Voor € 15 bij de 
Bewonersorganisatie 
Zeeheldenkwartier 
in de Heldenhoek.

De Werkgroep Leefbaarheid en Verkeer
Het kruispunt Elandstraat/Vondelstraat/Zoutmanstraat: het kruispunt is 
heringericht. Helaas ervaren veel verkeersdeelnemers het nieuwe kruispunt 
als onoverzichtelijk. Zowel fietsers als automobilisten maken fouten. Of 
automobilisten uit de Zoutmanstraat per ongeluk of expres stug blijven 
doorsteken naar de Vondelstraat is niet altijd duidelijk, maar feit is dat het 
voor gevaarlijke situaties zorgt, met ruzies en aanrijdingen tot gevolg. Er komt 
gelukkig binnenkort een evaluatie over het kruispunt. 

Over evalueren gesproken: kunnen bewoners in gesprek met de gemeente over de 
uiteindelijke realisatie van de Zoutmanstraat zelf? Van het oorspronkelijke idee is 
niet veel te zien. Zo zijn er vragen over de strook waar wel toestemming is voor 
fietsen en groenperkjes, maar niet voor een terras. De straat oogt als kil en ongezellig 
met een versmalde stoep waar van flaneren geen sprake kan zijn en scootmobiels 
niet kunnen rijden. De doorgang van de trams wordt versperd door busjes bij gebrek 
aan laad- en losplekken. Dezelfde trams jagen fietsers de stuipen op het lijf door te 
klingelen als er niet hard genoeg voor de tram uit wordt gefietst. Kortom, genoeg voer 
voor een gesprek. 

De afgelopen maanden is er veel veranderd in de verkeersstromen in en rond het 
Zeeheldenkwartier. We hebben klachten te horen gekregen van bewoners van onder 
andere de Van Diemenstraat en de Tasmanstraat. Zo is het doorgaand verkeer en 
sluipverkeer in deze straten dermate toegenomen, dat de straten verzakt zijn, met 
hobbels en kuilen tot gevolg. Ook houden veel (bestelbus)bestuurders zich niet aan 
de 30 kilometer per uur, of zelfs aan de rijrichting. Wat kan er op korte termijn 
ondernomen worden om de straten veiliger te maken? 

Namens de Werkgroep Leefbaarheid & Verkeer

Els Kruik, voorzitter

De Werkgroep komt elke eerste maandag van de maand bij elkaar om 
19.30 uur op de locatie van de Bewonersorganisatie Zeeheldenkwartier 
in de Heldenhoek, Elandstraat 88a. U bent van harte welkom.

Mariska is weer als nieuw. Heeft u dat gezien? 
Ze is weer opgefrist. Ze kan weer jaren mee.



 

HUIS VAN DE MAAND:

www.elzenaar.nl

•  Indrukwekkend goed gerenoveerde 
luxe woning, gelegen in het meest 
aantrekkelijke gedeelte van het 
Zeeheldenkwartier

•  Woonoppervlakte ca. 55 m²
•  Het appartement is gelegen op eigen 

grond

Vraagprijs € 345.000,- k.k.

HUGO DE GROOTSTRAAT 55A, DEN HAAG

VAN DIEMENSTRAAT 130, 2518 VE  DEN HAAG

070 364 17 65

Heeft u zelf verhuisplannen?
Nodig ons eens uit voor een vrijblijvend gesprek!

ELZENAAR
M A K E L A A R S  &  T A X A T E U R S

grond

Vraagprijs € 345.000,- k.k.DEZE WEEK VERKOCHT!



Het Zeeheldenkwartier is een speciale wijk voor 
speciale zaken. Niet alleen speciale winkels, 
maar ook speciale koffiebars, lunchrooms 
en restaurants. Het Zeeheldenieuws is het 
uitgelezen medium om je klanten te bereiken, 
omdat wij het enige medium 
zijn, dat in alle 6000 huizen 
in onze wijk huis-aan-huis 
verspreid wordt.

Voor informatie over onze zeer gunstige tarieven: 
info@zeeheldennieuws.nl

Supermarkt Mikros
Piet Heinstraat 136
2518 CM Den Haag
Telefoon: 070 364 1215 
info@supermarktmikros.nl
ma t/m zo 09:00-23:00 uur

Al meer dan 30 jaar dé buurtsuper 
van het Zeeheldenkwartier



Hassan
Hassan van 8 woont al bijna 6 jaar aan het Jenny 
Plantsoen met zijn vader en moeder en zijn broers 
Mohammed en Ali en zijn zusjes Rawan en Rugaya. Hij is 
de jongste en zit nu in groep 5 op de Max Velthuisschool 
bij juf Shirley. Ze zijn net begonnen en zitten met ongeveer 
17 kinderen in de klas.

Jullie zijn op vakantie geweest, hoe was het?
“Ik ben in Nasryha in Zuid-Irak geboren. We zijn deze 
zomer voor het eerst daarnaartoe geweest. We hebben 
gelogeerd bij familie, die ik van de telefoon wel een beetje 
kende en waar ik Arabisch mee praat. We hebben ze bijna 
allemaal gezien in het huis van mijn oma. Het was heel 
erg warm, soms 52 graden. Als je naar de wc of de douche 
wilde die buiten staan, moest je hard lopen. We zijn naar 
de kermis, het restaurant en de markt geweest. Daar is 
drinken heel goedkoop. Wij jongens mochten naar het 
zwembad, de meisjes niet. Die waren thuis of buiten met 
een hoofddoek om. Dat vond Rugaya niet leuk. Verder 
vonden we het allemaal leuk maar het is daar heel anders: 
andere kleren, andere spelletjes, zelf een voetbalgoal 
bouwen van stenen…”

Hoe gaat het op school?
“We werken in 6 groepjes. Jammer 
genoeg zit Uriël, mijn beste vriend en 
buurjongen uit de Dominicaanse 
Republiek, niet in mijn groepje.  Ik kan 
best goed rekenen. Als het druk is, 
dan vraag ik of ik op de gang mag 
zitten. Taal is soms lastig, begrijpend 
lezen vind ik moeilijk. Gym vind ik 
heel leuk, vooral voetballen.” 

Wat vind je hier het allerleukste 
om te doen?
“Voetballen voor de deur met Uriël 
en Ali, mijn grote broer, of lekker hard 
schommelen en verder moet ik vaak lachen om onze 
leuke, stoute kat. Die springt in hoge bomen of op het dak 
in de achtertuin.”

Kind van de wijk
IN DEZE RUBRIEK WORDT EEN KIND VAN DE WIJK GEPORTRETTEERD

DE

SCHATKIST
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REDACTIE MASCHA WESTGEEST

TEKST EN FOTO ELS KRUIK

De opdracht was: 
Fijn weer terug naar school ...

De schatkist is voor deze editie 
gevuld door de kinderen van de 
Max Velthuijsschool. De kinderen 
vonden deze opdracht heel leuk 

en hebben hard gewerkt. 

Ik haat school. Het is saai. Ik wens dat school niet 
bestaat. De school bestaat wel, maar dat wilde ik niet. 
Maar toch moet ik naar school. Toen ik naar school 
moest, vond ik het spannend. In het begin ging ik 
tekenen en knutselen. Toen ging de school uit. 
 Aisha, 8 jaar

Hoera de school is weer begonnen en ik zit in groep 
5 en de nieuwe juf is vrij. Ik had geen werk te doen. 
Het is overblijf 12 uur: ik speel buiten. Er zijn twee 
nieuwe sport-meesters: een voetbal-meester en een 
basketbal-meester. Nu is het drie uur. Ik ga naar huis. 
Jahid, 8 jaar

Ik vind school leuk en op school kan je leren. Mijn 
vakantie was leuk en mijn juf is de leukste juf van de 
wereld en haar naam is juf Shirley. Mark, 8 jaar

Eindelijk weer naar school. Ik hou van school. Ik heb 
heel lang gewacht tot we weer naar school konden. Ik 
heb een nieuwe juf. Ze heet juf Shirley.
Alina, 7 jaar

Mijn school begint weer. Ik kwam binnen en zag een 
andere juf. Ik zit in groep 5a. De juf is lief en ik zie mijn 
klasgenoot weer. 
Norais, 7 jaar

De zomervakantie is klaar. Ik heb een nieuwe juf en 
ze heet Shirley en ze is zo zo zo lief! Ik zit in groep 5. 
In groep 5 is Engels de mooiste les. Elke dag gaan we 
rekenen, taal en spelling. 
Aya, 9 jaar

URIËL, HASSAN EN ALI


